
Экономическая социология. Т. 3, № 2, 2002  www.ecsoc.msses.ru 
 

 101 

VR Это первый обзор, в котором поиск ресурсов осуществлялся целевым образом по 
определенным темам. Выбраны три темы: классические тексты, история и методология 
экономической социологии, социальная стратификация. В дальнейшем мы предполагаем 
продолжить тематическую – систему поиска и подготовить серию обзоров в соответствии 
с разработанным нами оригинальным предметным каталогом по экономической 
социологии. 

 
Обзор интернет-ресурсов – 6 

КЛАССИКА ЭКОНОМИЧЕСКОЙ СОЦИОЛОГИИ, ИСТОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ 
ЭКОНОМИЧЕСКОЙ СОЦИОЛОГИИ, СОЦИАЛЬНАЯ СТРАТИФИКАЦИЯ 

Новикова Елена Геннадьевна 
аспирант Государственного университета – Высшей школы экономики 

Email: neg@msses.ru 
 

В данном обзоре мы представим первую подборку ссылок на англоязычные тексты по 
экономической социологии, разбив их на темы.  

В русскоязычном web-пространстве электронные «хранилища» книг зачастую 
представляют собой отдельные сайты, не относящиеся к исследовательским или учебным 
институтам. Тексты в них размещаются как с соблюдением авторских прав, так и в обход 
их, и, как правило, представляют собой отсканированные книги или статьи.  

В англоязычном Интернете принципы организации хранения текстов несколько другие. 
Во-первых, электронных библиотек с собранием полнотекстовых книг намного меньше, 
чем можно было бы ожидать от Всемирной сети. Кроме того, в подобных библиотеках 
хранятся только тексты давно умерших классиков (поскольку наши западные коллеги 
более ответственно относятся к авторским правам). Если же вы ищете тексты ныне 
живущих исследователей, то вам в первую очередь следует обратиться к сайтам 
университетов, в которых они преподают. Практически на любом университетском сайте 
есть подборка working papers. Кроме этого, многие исследователи выкладывают на своих 
персональных страницах тексты, уже опубликованные в ведущих журналах. Заметим, что 
и хранилища классических текстов, как правило, «привязаны» к университетским сайтам. 

Итак, в англоязычном Интернете доступны полные тексты нескольких классических 
книг, имеющих непосредственное отношение к экономической социологии. Прежде 
всего, это «Протестантская этика и дух капитализма» Макса Вебера: 

http://www.ne.jp/asahi/moriyuki/abukuma/weber/world/ethic/pro_eth_frame.html  

Здесь вы найдете то, что называется виртуальной книгой с перекрестными ссылками и 
прочими дополнительными возможностями. Пожалуй, эстетическая красота данной книги 
оставляет желать лучшего, но удобство пользования налицо. Эта же книга в 
обыкновенном html формате: http://xroads.virginia.edu/~HYPER/WEBER/toc.html  

 
Кроме этого, в Интернете можно обнаружить следующие тексты. 
Hayek, Freidrich. Economics and Knowledge, Economica IV (new ser., 1937), p. 33-54:  

http://www.virtualschool.edu/mon/Economics/HayekEconomicsAndKnowledge.html 
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Menger, Carl. On the Origins of Money, Economic Journal (1892). Vol. 2. P. 239-255. 
(translated by C.A. Foley):  
 http://socserv2.socsci.mcmaster.ca/~econ/ugcm/3ll3/menger/money.txt  

Schumpeter, Joseph. On the Concept of Social Value, Quarterly Journal of Economics (1908-9). 
Vol. 23. Pp. 213-232: http://www.socsci.mcmaster.ca/econ/ugcm/3ll3/schumpeter/socialval.html  

Schumpeter, Joseph. Capitalism, Socialism, and Democracy. N.Y.: Harper and Row, 1942. 
Pp. 235-249,263-289: http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/NEWPRE/POLSOC98/Schump.html  

Veblen, Thorstein. The Theory of the Leisure Class: 
http://socserv2.socsci.mcmaster.ca/~econ/ugcm/3ll3/veblen/leisure/index.html 

Weber, Max. Characteristics of Bureaucracy, Economy and Society. Part III, Ch. 6. Pp. 650-678: 
http://wizard.ucr.edu/~bkaplan/soc/lib/webrbur2.html 

Weber, Max. The Types of Legitimate Domination. (summary):  
http://www.stanford.edu/~mmorten/OTWeb/summaries/gsb/content/Weber2.html 

 
Также хотим обратить внимание на тексты, не имеющие к экономической социологии 
прямого отношения, но, тем не менее, безусловно, важные: 
DiMaggio, Paul. Culture as Cognition, Annual Review of Sociology (1997). Vol. 23. P. 263-288: 
http://cogweb.ucla.edu/Abstracts/DiMaggio_97.html 

 
Latour, Bruno. When things strike back – a possible contribution of science studies.  
http://www.ensmp.fr/~latour/Articles/78-sciencestudies.htm  
 
Malinowski, B. The Primitive Economics of the Trobriand Islanders, Economic Journal (1921), 
Vol. 31. P. 1-16: http://www.socsci.mcmaster.ca/econ/ugcm/3ll3/malinowski/prim 

 
Maslow, A. H. A Theory of Human Motivation, Psychological Review/ Vol. 50. Pp. 370-396. 
http://psychclassics.yorku.ca/Maslow/motivation.htm  
 

На персональной странице Амитаи Этциони (http://www.gwu.edu/~ccps/etzioni/index.html) 
доступны многие его публикации, среди которых для экономсоциологов первоочередной 
интерес могут представлять следующие работы1: 

Etzioni, Amitai. A Socio-Economic Perspective on Friction, in: Sjostrand, Sven-Erik (ed.) 
Institutional Change, Theory and Empirical Findings. N.Y.: M.E. Sharpe, Inc., 1993. Also 
published in: Futures Research Quarterly (Summer 1993). Vol. 9, No. 2. Pp. 5-22. 

Etzioni, Amitai. Dual Leadership in Complex Organizations, American Sociological Review 
(1965). Vol. 30, No. 5. Pp. 688-698. (в формате pdf)  

Etzioni, Amitai. The Socio-Economics of Work, in: Gamst, Frederick C. (ed.) Meanings of 
Work, Considerations for the Twenty-First Century. Albany: SUNY Press, 1995. Pp. 251-
260. 

 

                                                           
1 См. также работу А. Этциони «Социоэкономика: дальнейшие шаги» в нашем журнале 

(2002, Т. 3, № 1. С. 65-71) . 
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История и методология экономической социологии 
Интернет предоставляет нам уникальную возможность познакомиться с трудами «живых 
классиков» экономической социологии. Как правило, это выступления на различных 
конференциях, которые в дальнейшем легли в основу публикаций. Работы по методологии 
и истории экономической социологии самых известных исследователей в данной области 
размещены на следующих сайтах: 

http://www.gsm.uci.edu/econsoc/essays.html (Economic Sociology Editorials) 

Baker, Wayne E. Bridging the Philosophical Divide Between Sociology and Economics. 

Biggart, Nicole Woolsey. Conventional Wisdom: Efficiency and Social Customs.  

Collins, Randall. The Multiple Fronts of Economic Sociology.  

Swedberg, Richard. What is Happening in Economic Sociology? 

Zelizer, Viviana. Next Steps in Economic Sociology.  
 

http://socrates.berkeley.edu/~iir/culture/papers.html (Center for Culture, Organizations, and 
Politics. Institute of Industrial Relations, 
University of Berkley. Working Papers) 

Beckert, Jens. Economic Action and Embeddedness: The Problem of the Structure of Action. 

Granovetter, Mark. A Theoretical Agenda for Economic Sociology. 

 

См. также: 

Granovetter, Mark. Economic Action and Social Structure: The Problem of Embeddedness. 
(summary): 
http://www.stanford.edu/~mmorten/OTWeb/summaries/mse/content/Granovetter.html  

Heckathorn, Douglas D. The Paradoxical Relationship Between Sociology and Rational Choice, 
The American Sociologist (1997). Vol. 28, No. 2. Pp. 6-15: 
 http://www.people.cornell.edu/pages/ddh22/as.html 
 
Следующий текст Ричарда Сведберга и Марка Грановеттера представляет собой краткий, 
но довольно основательный экскурс в историю экономической социологии, а также 
очерчивает в общих чертах ее методологию: 

Swedberg, Richard and Mark Granovetter.  Introduction, in: Granovetter, Mark and Richard 
Swedberg (eds.) The Sociology of Economic Life. Boulder, CO: Westview Press, 2001. Pp. 1-28: 
http://www.soc.cornell.edu/research/swedgranintro.html  
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Социальная стратификация 

(а) Классические концепции и методологические работы 

Chamberlain, John Martin. Marx and Weber: A Comparison of Views on Industrial 
Society: http://www.sspp.net/archive/papers/1(1)chamberlain.htm  

Davis, Kingsley and Wilbert Moore. Some Principles of Stratification (with a response by 
Melvin Tumin): http://www.soc.iastate.edu/sapp/soc130.cr08.html 

Engels, Fridrich. Social Classes — Necessary and Superfluous. 
http://www.marxists.org/archive/marx/works/1881/08/06.htm 

Grusky, David B. Weeden, Kim A. and Jesper B. Sørensen. The Case for Realism in 
Class Analysis: http://www.inequality.com/publications/working_papers/Grusky1.pdf  

 
Grusky, David B. Social Stratification: 
http://www.inequality.com/publications/working_papers/Grusky2.pdf  

Volsch, Thomas William. Marxist Concepts of Exploitation and Inequality:   
http://www.sspp.net/archive/papers/4(2)volscho.htm  

Weber, Max. Class, Status, Party. (summary): 
http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/PRELIMS/Theory/weber.html  

Wright, Erik Olin. The Shadow of Exploitation in Weber’s Class Analysis: 
http://www.ssc.wisc.edu/~wright/weber.pdf  

 
 

Персональная страница Эрика О. Райта: http://www.ssc.wisc.edu/~wright/papers.html 

Помимо таких работ, как «Foundations of Class Analysis» (1999), «Class, Exploitation and 
Economic Rents: reflections on Sørensen’s», «Toward a Sounder Basis for Class Analysis», 
«The Glass Ceiling Hypothesis: A Comparative Study of the United States, Sweden, and 
Australia», Alternative Foundations of Class Analysis, edited by Erik Olin Wright2, на сайте вы 
найдете его учебные программы, полную библиографию и интервью. Важно, что данная 
страница относительно регулярно пополняется. 

 

(б) Проблемы современных исследований стратификации 
http://www.inequality.com/publications/working_papers.shtml (Working Papers of Center for 

the Study of Inequality) 

Работы, размещенные на данном сайте, можно условно поделить на следующие темы: 
гендер и неравенство; этничность и неравенство; образование и неравенство; неравенство 
на рынке труда. 

Следующие тексты хранятся на персональных страницах социологов. 

Balazs, Vedres. «Econocratic» manager-elite — The Winners of the Transformation? 
The changing value of the economic and technical qualification in the business elite: 
http://www.columbia.edu/~bv2002/pages/papers/pdf/econocrat.pdf 

                                                           
2 В этой книге недоступны 3 и 4 главы.  
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Chiu, Charlotte. The Division of Housework Among Interracial Couples: 
http://www.sspp.net/archive/papers/1(1)chiu.htm  

Ding, Ning. The Intellectual Class: The Third Class in Modern Society: 
http://www.sspp.net/archive/papers/1(1)ding.htm  

Heath, Anthony F. and Dorren McMahon. Ethnic Differences in the Labour Market: 
The Role of Education and Social Class Origins:  
http://www.sociology.ox.ac.uk/swps/2000-01.pdf  

Weeden, Kim A.  Why do Some Occupations Pay More than Others? Social Closure 
and Earnings Inequality in the United States: 
http://www.people.cornell.edu/pages/kw74/postasa3rev6.pdf 

Weeden, Kim A. and Jesper B. Sørensen. Industrial and Occupational Sex Segregation 
in the United States, in Charles, Maria and David B. Grusky (eds.) Sex Segregation in 
Comparative Perspective:  
http://www.people.cornell.edu/pages/kw74/industrysexseg.pdf  

 
Однако не всегда удается обнаружить полный текст какой-либо книги. В таком случае 
неоценимую помощь может оказать ее краткое изложение/резюме (summary). Достаточно 
основательные резюме важнейших работ по социальной стратификации вы найдете здесь: 
 

http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/PRELIMS/Strat/stmisc2.html  

Granovetter, Mark. Toward a Sociological Theory of Income Differences.  
Giddens, Anthony. Classes, Power, and Conflict. 
Hout, Michael. Status, Autonomy, and Training in Occupational Mobility.  
Parkin, Frank. Marxism and Class Theory: A Bourgeois Critique.  
Tumin, Melvin. Some Principles of Stratification: A Critical Analysis.  
White, Harrison C. The Logic of Opportunity. 

http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/PRELIMS/Strat/stmisc1.html  
Baron, James. Organizational Perspectives on Stratification.  
Blau, Peter. Inequality and Heterogeneity. 
Bourdieu, Pierre. Distinction – «The Sense of Distinction» (Сh. 5)  
Dahrendorf, Ralf. Class and Class Conflict in Industrial Society. 
Devis, K. and W. Moore. Some Principles of Stratification. 
Giddens, Anthony. Class Structuration and Class Consciousness. 
Goldthorpe, John H. Social Mobility and Class Structure in Modern Britain.  
Horan, Beck and Tolbert. Stratification in a Dual Economy. 

 

http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/PRELIMS/Strat/stadd.html  

Becker, Gary. From Human Capital (Chapter 2 - 'On-the-job Training')  

Blaug, Mark. The Empirical Status of Human Capital Theory: A Slightly Jaundiced 
Survey.  

Cohen, G.A. The Economic Structure, from Karl Marx's Theory of History.  
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http://www.spc.uchicago.edu/ssr1/PRELIMS/Strat/stadd2.html  

Kondo, Dorinne K. Crafting Selves: Power, Gender, and Discourses of Identity on a 
Japanese Workplace (Chs. 3, 6). 

Moi, Toril. Appropriating Bourdieu's Feminist Theory and Pierre Bourdieu's Sociology 
of Culture. 

Rokkan, Stein. Dimensions of State Formation and Nation Building: A Possible 
Paradigm for Research on Variations in Europe.  

Turner, Ralph H. Sponsored and Contest Mobility and the School System.  

Zelizer, Viviana A.  The Social Meaning of Money: ‘Special Monies’.   
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